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Poetry Creation of Monasteries in the Mid-Tang 
Dynasty from the Perspective of Literary Space

WANG Xueting
Jao Tsung-I Academy of Sinology, Hong Kong Baptist University

While literary space is a product created and developed by literati, it 
simultaneously serves as vehicle that in turn influences and shapes their lives 
and literary works. Within the diverse and organic literary space offered by 
the temples of the Tang dynasty, interest in the creation of poetry flourished. 
Temples served as a platform for social interaction and provided unique 
spaces for insightful contemplation. The environment of temples in mountain 
forests thus fulfilled the physical and mental needs of these scholars. The 
special environment of these temples, including their natural landscape, 
cultural landscape, the entire Buddhist culture embodied by the residing 
scholar monks provided poets with the opportunity to create their works. 
Experiencing monastic life had a great influence on poets’ writing and the 
further development of their craft.
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從「少理」到「理外之理」：論兩

宋時期對李賀詩理的閱讀與接受
韋禕
中山大學中國語言文學系

「少理」之說是李賀詩歌接受史研究的重點議題，兩宋時期對此

討論較為集中，進一步拓寬了李賀詩理的內涵與空間，深刻影響了

後世相關研究。這一時期，對李賀詩理的接受情況呈多樣化發展，

即從「少理」、「無理」的批評與質疑，向深入探索其「理外之理」

過渡。本文認為，這一過程不僅是兩宋時期理學大興背景下的產

物，也是以李賀詩歌「奇」的特徵為基礎，對「奇」存在的合理性

進行抽象思維歸納的重要進程；同時，文化事業的興盛、書籍生產

的極大豐富不僅提高了宋人的知識水平與思辨能力，更促使了兩宋

文人對詩文創作方法與閱讀策略展開思考，「多讀」、「細讀」、「不

必解」的提出，從方法論角度出發，為詩歌的閱讀與接受帶來更多

可能性。

關鍵詞：李賀 理 奇 閱讀  接受

* 本文為國家社會科學基金項目「古代傳記文體的發展與文史觀念之演變」（項目編
號 20BZW078）的階段性成果。
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